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 نشست ریاض دومین نشست سازمان کنفرانس اسلامی 
است چون در نشست قبلی کشورها خیلی تمایلی به جدی 
گرفتن مساله غزه نداشتند. اما با ادامه بمباران های هوایی 
مناطق مسکونی و افزایش تعداد شهدا و کشته های غیر 
نظامی بخصوص بچه ها که اکنون بیش از یازده هزار شهید 
که بالای 4هزار نفرشان کودک و نزدیک 2500 نفر زنان 
هستند این نشان می دهد که اسرائیل با وحشی گری تمام 
و سبوعیت کامل مناطق مسکونی و بی دفاع به خصوص 
بیمارستان هایی که محل پناه بی پناهان بوده را مورد بمباران 
قرار داده است.  حتی گزارش شد کاروان آوارگانی که به 
سمت جنوب می رفتند را نیز بمباران کرده است. در برخی از 
مناطق نیز از بمب های یک تنی و پانصد کیلویی استفاده کرده 
که  تعداد کشته ها و شهدای غیر نظامی را به شدت بالا برده 
است. این وضعیت مورد اعتراض بخش های مختلف مردم 
شده است. چنانکه در دانشکاه هاروارد و دیگر دانشگاه های 
آمریکا و همچنین مردم در نیویورک ، واشنگتن و برخی 
دیگر از شهرهای آمریکا و اروپا اعتراضات گسترده شده 
است. به اضافه شخصیت هایی اعم از سلبریتی ها ، هنرمندان 
و  سیاسیون  و همچنین مقامات علمی و دانشگاهی این 
اقدامات اسرائیل را محکوم کردند. حمله اسرائیل به غزه همه 
چیز از جمله طرح ابراهیم و عادی سازی روابط کشورهای 
عربی با رژیم صهیونیستی را زیر سوال برد. از طرف دیگر 
حیثیت نداشته نتانیاهو را در بعد سیاسی کاملا خدشه دار 
کرد و مورد سوال قرار داد. به گونه ای که حتی در خود 
اسرائیل هم کسانی مطرح می کنند که نتانیاهو باید برود. 
منتهی به خاطر کابینه ای که تشکیل داده اند و این کابینه به 
عنوان کابینه جنگی و ائتلافی است اینها دنبال آن هستند 
که قضیه غزه را به نحوی جمع کنند  یا به نقطه قوتی برسانند. 
یعنی هم بتوانند به صورت زمینی، دریایی و هوایی به غزه 
وارد شوند و هم حماس را واردار به عقب نشینی کنند. البته 
در مورد مقامات آمریکایی گفته شد مدیریت این جنگ را 
نیز آنها برعهده گرفته اند اما بعد مشخص شد که اختلافات 
جدی هم میان بایدن و نتانیاهو به وجود آمده است. چنانکه 
نتانیاهو درصدد است که تحت هر شرایط این وضعیت را 
ادامه دهد. اما آمریکایی ها دنبال این هستند که بتوانند 
حماس را مهار کنند اما دامنه جنگ به منطقه کشیده نشود. 
نتانیاهو نیز بر خلاف این به دنبال این است که آمریکایی ها 
را وارد یک درگیری کند و  با حفظ این وضعیت در غزه  و 
ادامه کشتار مردم بی دفاع غزه  به اهداف خود برسد. حال 
پرسش اینجاست که اهداف آنها از این رویکرد چیست که 
به نظر می رسد صهیونیست ها فکر می کنند اگر این کار را 
انجام دهند حزب ا... لبنان وارد عمل و میدان جنگ خواهد 
شد . آنها فکر می کنند ورود حزب ا... به معنی ورود ایران است 
و به خاطر همین هم آمریکا وارد خواهد شد و می تواند به 
ایران حمله کند و درگیری گسترده شود. در حالی که خود 
آمریکایی ها این را نمی خواهند و اعراب هم  به این نتیجه 
رسیدند که در این راستا حرکت کنند. فلذا می بینیم که این 
سازمان با جدیت بیشتری تشکیل جلسه فوری می دهد و در 
آنجا هم  آتش بس فوری و رساندن کمک های انسانی جزو آن 
بندهای مصوبه ای که وجود داشت آورده اند. فلذا یک تحول 
جدی در سایه لجبازی های نتانیاهو حتی در قبال آمریکا 

اتفاق می افتد.

تاثیر نشست ریاض بر جنگ غزه
 

یادداشت

  درخواست بایدن از چین 
در مورد ایران

رئیس کاخ سفید قصد دارد از همتای چینی 
خود بخواهد تا از نفوذ خود در ایران برای 
و  فلسطین  درگیری  از گسترش  جلوگیری 
اسرائیل به یک درگیری منطقه ای گسترده تر 
استفاده کند. »جو بایدن«، رئیس جمهور ایالات 
رئیس جمهور  جین پینگ«،  »شی  و  متحده 
چین، در ۱5نوامبر در سانفرانسیسکو در حاشیه 
اجلاس سران آپک ملاقات خواهند کرد تا در 
مورد مجموعه ای از مسائل دوجانبه، منطقه ای 
و جهانی در حالی که مناقشه فلسطین و اسرائیل 
به طور خطرناکی رو به افزایش گذاشته است، 

گفت وگو کنند. 

بیانیه کافی نیست
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام نسبت به 
بیانیه کشورهای عضو سازمان همکاری اسلامی 
واکنش نشان داد. علی شمخانی رئیس کمیسیون 
تشخیص  مجمع  دفاعی  و  امنیتی  سیاسی، 
مصلحت نظام در صفحه شخصی خود در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت:   »بیانیه 5۷ کشور اسلامی 
در اجلاس ریاض شرط لازم برای کنش فعال در 
قبال جنایات رو به افزایش رژیم جعلی اسرائیل 
است اما قطعا کافی نیست. ابزارهای برنده ای چون 
انرژی، تجارت، ترانزیت، قطع روابط و کرسی های 
در اختیار این کشورها در مجامع بین المللی باید 

پشتوانه اجرای تصمیمات باشد.

 اشتراک حداکثری 
یکدیگر را تحمل نمی کنند

مشاور محمدباقر قالیباف به تغییر سازندگان 
برنامه »به افق فلسطین« واکنش نشان داد. 
سید محمود رضوی، مشاور محمدباقر قالیباف 
به تغییر سازندگان برنامه »به افق فلسطین« 
واکنش نشان داد و در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشت: یکبار به عزیزی عرض کردم آن طرف در 
حداقل اشتراکات با هم اتحاد و کار می کنند اما 
این طرف اینقدر درگیر خالص سازی می شوند که 
در اشتراک حداکثری یکدیگر را تحمل نمی کنند! 
این غم بزرگی است که بگویند؛ شبکه وابسته به 
یک نهاد انقلابی، سازمان برنامه ساز همان نهاد 

را تحمل نکرد!«

استمرار سیاست حذفی 
رئیس دفتر سیاسی حزب ندای ایرانیان گفت: 
استمرار سیاست های حذفی اقدامی در جهت 
زایل کننده خوش بینی و امید در جامعه است. 
بستن درها، مسدود کردن روزنه ها و به حاشیه 
راندن نیروهای تحول خواه، باعث زیرزمینی شدن 
کنش های سیاسی می شود. سجاد سالک  افزود:  
متاسفانه رد صلاحیت چهره های منتقد و میانه رو، 
اتفاق تازه ای نیست اما انتظار می رفت مراجع 
نظارتی، از اتفاقات سال گذشته درس گرفته باشند 
و اجازه دهند، نمایندگان سلایق مختلف در فضای 

رقابت انتخاباتی حضور داشته باشند.

تقدیر از مواضع رئیسی 
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی ضمن 
اجلاس  در  رئیس جمهور  مواضع  از  تقدیر 
سران کشورهای اسلامی، خواستار اقدام فوری 
دولت های اسلامی برای جلوگیری از جنایات رژیم 
کودک کش صهیونیستی شد. در بیانیه شورای 
هماهنگی تبلیغات اسلامی آمده است: پس از 
گذشت بیش از یک ماه از حمله وحشیانه و جنون 
آمیز رژیم غاصب صهیونیستی به باریکه غزه و زیر 
پا گذاشتن همه قواعد حقوقی، اخلاقی ، انسانی 
و اعمال شنیع ترین جنایات و به شهادت رساندن 
هزاران تن از کودکان مظلوم ، زنان و مردان 
فلسطینی ، با پیگیری های مستمر جمهوری 
اسلامی شاهد نشست سران کشورهای اسلامی 
بودیم. در این نشست رئیس جمهور محترم در 
قامت صدای رسای ملت ایران با سخنان  صریح 
و مواضع مقتدرانه ، پیشنهادهای دهگانه ای برای 
توقف ماشین کشتار صهیونیستی و کمک به 
مردم غزه ارائه نمود. انتظار ملت های مسلمان از 
این نشست اتخاذ مواضع محکم و اقدامات عملی 
برای توقف سریع نسل کشی و کشتار مردم مظلوم 
غزه بود. لکن تنها چند بند از این پیشنهادها 
در بیانیه پایانی قابل مشاهده بوده و از اقدامات 
فوری برای مهار این حیوان وحشی و درنده خوی 

خبری نیست.

کاهش 12 ماهه خدمت سربازی 
کلا منتفی شد؟

بالاخره سربازی چند ماه شد؟ عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس گفت: ما اگر در مجلس بخواهیم 
درباره مسائل نظام وظیفه تصمیم بگیریم حتما 
باید با ستادکل نیروهای مسلح هماهنگ کنیم؛ 
اگر دوستان در تلفیق با ستادکل هماهنگ کردند 
قطعا مصوبه نتیجه خواهد داد در غیر این صورت 
شورای نگهبان آن را ارجاع خواهد داد و نتیجه 
نخواهد داد. احمد امیرآبادی فراهانی گفت: ما اگر 
در مجلس بخواهیم درباره مسائل نظام وظیفه 
تصمیم بگیریم حتما باید با ستادکل نیروهای 
مسلح هماهنگ کنیم؛ اگر دوستان در تلفیق با 
ستادکل هماهنگ کردند قطعا مصوبه نتیجه 
خواهد داد در غیر این صورت شورای نگهبان 
آن را ارجاع خواهد داد و نتیجه نخواهد داد. من 
اطلاعی ندارم کمیسیون تلفیق برای مصوبات 
سربازی خود با ستادکل هماهنگی انجام داده 

است یا خیر.

سید جلال ساداتیان
تحلیلگر مسائل بین الملل 

نگــــاه
کانون وکلا در گذر تاریخ 

ادامــه از صفحــه اول- آنچــه از انحــلال کانــون وکلا نزد 
وکلا و دادرســان فاجعه آمیز تلقی می شــد ایــن موضوع بود 
که امر خطیر دفاع به هر کســی واگذار شــد. به موجب فرمان 
۱۷مارس۱۷۹۱اعلام شد که هر همشهری می تواند از همشهری 
دیگرخویش دفاع کند. این افراد را مدافعان غیر رسمی می نامیدند 
و هیچگونه پیوند و ارتباط حرفه ای بین آنها وجود نداشت با آنکه 
تعداد زیادی از وکلای مدافع عضو مجلس موسسان بودند و به 
نمایندگی از شهرهای مختلف به پاریس آمده بودند اما هیچ یک 
از آنها نسبت به انحلال کانون وکلا و حذف حرفه وکالت اعتراض 

نکردند! 
تا اینکه رویسپیر با فصاحت و بلاغت مثال زدنی در مقام دفاع از 
حرفه وکالت شروع به خطابه و دعوت همکاران خویش به مقابله 
با چنین اقداماتی کرد و توجــه حاکمان و همقطاران خویش را 
به عواقب حذف کانون وکلا و منع وکلا به حضور در دادرسی ها 
که نتیجه ای جز هرج و مرج قضایی و تضییع حقوق شهروندان 

فرانسوی نداشت جلب کرد. 
نابسامانی دســتگاه قضایی در آن دوران سبب شد تا وکلای 
دغدغه مند پاریس ندای عدالت خواهی رویسپیر را اجابت کرده 
در جهت احقاق حقوق مردم و احیای دادرســی عادلانه، بنای 
مبارزه با تفکرات مستبدانه ناپلئون را با تامین مقدمات تاسیس 
کانون وکلا فراهم کردند. خلــق و خوی دیکتاتورمآبانه ناپلئون 
مخالف حضور و فعالیت اندیشمندان وآزادی خواهان فرانسوی 
خاصه سرآمد ایشان یعنی وکلای دادگستری بود، وی بارها در 
دستورات و فرامین خویش از صراحت لهجه و شهامت و شجاعت 
وکلا در محاکم و چالش های اجتماعی به عنوان یک خطر برای 
امپراتوری خویش یاد کرده، به همین سبب مخالف جدی حضور 
نهادی به عنوان وکالت و کانون وکلا بود. تلاش و ممارست وکلای 
دادگستری پس از چند سال از امپراتوری ناپلئون به بار نشست. 
وی مجبور شد در سال۱۸۱0 لایحه مربوط به وکلای دادگستری 
را امضا کند، هرچند که در این لایحه کانون وکلا را تحت نظارت 
و سیطره دربار دانســته بودند اما برای شروع یک حرکت تازه  و 
اتفاق موثری تلقی شد. در این لایحه ارکان کانون های وکلا توسط 
دادستان کل و با تایید وزیر دادگستری دربار از بین نامزدانی که 
در مجمع عمومــی وکلا انتخاب و معرفی شــده بودند انتخاب 
می شدند. اما این شکل از اداره کانون های وکلا کمتر از دو دهه 
دوام نیاورد . و بالاخره در ســال ۱۸22زمان شارل دهم لایحه 
استقلال کانون وکلا از طرف وزیر دادگستری تهیه و تسلیم شاه 
شد. این اتفاق توسط یکی از وکلای شهره و نامی شهر بردو که به 

مقام وزارت رسیده بود رقم خورد.

 آرمان ملی: رئیس جمهور در 
بازگشت از سفر کوتاه و پرکار به 
عربستان سعودی که به منظور 
مشترک  نشست  در  شرکت 
سران سازمان همکاری اسلامی 
و اتحادیه عرب انجام شده بود، 
در تشریح نتایج و دستاورد های 
این سفر گفت: شرکت در این 
اهمیت  جهت  دو  از  نشست 
داشت؛ یکی اینکه این نشست با 
حضور همه کشور های اسلامی و 
عربی برگزار می شد و دیگر اینکه 
موضوع آن مسئله اصلی امروز 
جهان و همه مردم دنیا بود. سید 
ابراهیم رئیسی افزود: جمهوری 
موضوع  درباره  ایران  اسلامی 
فلسطین حرف های متقنی برای 
گفتن دارد و بنده سعی کردم 
در این سفر صدای ملت ایران و 
را  فلسطینیان  مردمی که حق 
خیابان ها فریاد می زنند، باشم. 
ایران از ابتدای پیروزی انقلاب 
روشنی  و  صریح  نظر  اسلامی 
درباره حق مردم فلسطین داشته 
و متقابلا رژیم صهیونیستی را 
همواره رژیمی جعلی، غاصب و 

بی هویت می دانسته است. وی با 
تاکید بر اینکه مرور زمان حتی 
اگر ۷5 سال باشد، برای یک رژیم 
غاصب و اشغالگر مشروعیت و حق 
اظهار  نمی کند،  ایجاد  مالکیت 
داشت: جمهوری اسلامی ایران 
به پیروی از نظر روشن و صریح 
امام راحل و رهبری معظم انقلاب 
اسلامی، حتی پیش از پیروزی 
انقلاب اسلامی مسئله آزادی قدس 
و احقاق حقوق ملت فلسطین را 
مسئله اول جهان اسلام و محک 
مواضع  شناخت  و  تشخیص 
و  می دانسته  کشور ها  حقیقی 
می داند. رئیس جمهور در ادامه 
اسلامی  جمهوری  نگاه  تبیین 

روشنگری  و  فلسطین  درباره 
درباره ابعاد جنایت علیه بشریت، 
نسل کشی  و  جنگی  جنایت 
صهیونیست ها در غزه را از دیگر 
اهداف خود برای شرکت در این 
نشست برشمرد و خاطرنشان کرد: 
یکی از تفاوت های اصلی حضور و 
سخنرانی ما در این نشست نسبت 
به دیگر شرکت کنندگان معرفی 
آمریکا به عنوان مجرم اصلی در 
این جنایات بود که هم در ایجاد، 
هم در بقا و هم در تسلیح و حمایت 
از رژیم صهیونیستی در کشتار زنان 
و کودکان فلسطینی بیش ترین 
نقش را داشته است. وی همچنین 
به تشریح راهکار ها و پیشنهادات 

۱0گانه خود در این نشست برای 
برون رفت غزه از بحران کنونی 
و تاکید بر ضرورت حمایت از 
مقاومت به عنوان تنها راه آزادی 
قدس شریف اشاره کرد و گفت: ما 
در این اجلاس برخلاف آنچه برخی 
درباره آینده مسئله فلسطین در 
قالب راهکار دو دولت بیان کردند، 
راهکاری کاملا دموکراتیک مبتنی 
بر مراجعه به آرای همه فلسطینیان 
اعم از مسلمان، مسیحی و یهودی 
برای تعیین سرنوشت شان ارائه 
کرده ایم. رئیسی برگزاری قریب 
به ۱0 دیدار جانبی در حاشیه این 
اجلاس با سران کشور های عربی 
و اسلامی و ابراز خرسندی آن ها 
از بیان موضع صریح جمهوری 
اسلامی درباره مسئله فلسطین و 
غزه و همچنین مرور روابط دوجانبه 
و بین المللی در خلال این دیدار ها 
را از دیگر فرصت های به دست آمده 
در این نشست عنوان و اظهار کرد: 
امیدواریم آنچه در این سفر و در 
این نشست انجام شد در جهت 
تامین منافع ملی و امت اسلامی 

بوده باشد. 

رئیس جمهور: 

 جمهوری اسلامی راهکاری دموکراتیک برای فلسطین دارد
 مردم توانی برای گرفتن 

وام مسکن ندارند

  رئیس مجلس شورای اسلامی 
گفت: بانک ها تسهیلات مسکن 
پرداخت می کنند منتها دیگر مردم 
توانی برای گرفتن وام و پرداخت 
اقساط را ندارند. به گزارش ایسنا، 
محمدباقر قالیباف در جلسه علنی 
دیروز یکشنبه مجلس و در جریان 
بررسی بندی از لایحه برنامه هفتم 
درباره رسیدگی به تخلفات بانک ها 
در پرداخت تسهیلات مسکن گفت: 
طبق پیگیری های ما، بانک ها به هر 
کسی که برای دریافت تسهیلات 
مسکن مراجعه می کند، وام مسکن 
مردم  منتها  می کنند  پرداخت 
دیگر بیش از این توان گرفتن وام 
و پرداخت اقساط را ندارند و به 
همین دلیل به بانک ها مراجعه 
نمی کنند. رئیس مجلس ادامه 
داد: این یک مشکل دیگری است 
که باید برای آن در مجلس چاره 

اندیشی شود. 

  آرمان ملی- انتظار می رفت که در جریان 
بررسی صلاحیت کاندیداهای مجلس عده ای از 
سوی هیأت های اجرایی رد شوند اما اینکه قاطبه  
چهره های مطرح، منتقد و تاثیرگذار رد صلاحیت 
شوند و صرفا افرادی شناخته نشده یا از یک جریان 
خاص سیاسی وارد مجلس شوند بسیار دور از ذهن 
بود. از این جهت که با توجه به صحبت های مقام 
معظم رهبری مبنی بر مشارکت بالا در انتخابات 
بسیاری معتقد بودند که دستگاه های اجرایی 
و نظارتی در جریان احراز صلاحیت ها مقداری 
آسان تر بگیرند تا شاهد حضور چهره های سیاسی 
بیشتری از همه جریان ها برای حضور در انتخابات 
باشیم. نکته اینجاست که آیا روند امور به همین 
منوال باقی خواهد ماند و شرایط تغییری نخواهد 
کرد یا شورای نگهبان در قالب یک منجی به 
مساله ورود خواهد کرد و رد صلاحیت شدگان 
هیأت های اجرایی را به عرصه انتخابات باز خواهد 
گردانید. باید منتظر نوع مواجهه شورای نگهبان با 

کاندیداهای رد صلاحیت شده بود. 
 واکنش ها به عملکرد هیأت های اجرایی

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با 
ارزیابی از رد صلاحیت هیأت های اجرایی اظهار 
داشت: هیات اجرایی مربوط به دولت است و 

آنها هم تحت تأثیر گزارش ها قرار می گیرند لذا 
باید نظر نهایی شورای نگهبان را مشاهده کرد 
چراکه آنها صلاحیت ها را با توجه به پرونده هایی 
که افراد دارند، مورد بررسی قرار می دهند اما 
در مجموع سیستم دولت، هیات های اجرایی و 
مواردی نظیر پیش ثبت نام انتخابات حاکی از 
آن است که برخی به دنبال برگزاری انتخابات 
پرشور نیستند. غلامحسین کرباسچی در خصوص 
خالص سازی در انتخابات گفت: در هر صورت 
این قبیل ردصلاحیت کردن، برخورد سیاسی 
محسوب می شود. در شرایط فعلی هر کسی هر 
جایی مسئولیتی را برعهده می گیرد فکر می کند 
قانون است که دست دیگران را کوتاه کند و خودش 
همه کارها را انجام دهد. وی بیان کرد: اقداماتی که 
آقایان انجام دادند شرایط مناسبی برای انتخابات 
پرشور فراهم نکرده است. همچنین یک نماینده 
تبریز در مجلس درخصوص عملکرد هیات های 
اجرایی گفت: اعضای هیات اجرایی اگر امناء 
مردم اند و راست می گویند خودشان را در معرض 
رأی مردم بگذارند، اگر 5 درصد رأی مردم را آوردند 
آن وقت بگویند ما امناء مردم هستیم. امناء مردم 
باید مورد قبول و مورد تایید مردم باشند، نه اینکه 
یک عده آدم هایی را انتخاب کنند به اسم امناء 

مردم و هیات اجرایی که بعد بیایند یک کارهایی 
در مقابل مردم کنند و آن هایی که مردمی اند 
را حذف کنند. مسعود پزشکیان افزود: این کار 

منطقی نیست، 
 نامه علی مطهری

در همین راستا در پی رد صلاحیت علی مطهری، 
نماینده ادوار مجلس از سوی هیات اجرایی در 
دوازدهمین دوره انتخابات مجلس وی طی نامه ای 
اعتراضی به هیات نظارت استان تهران، تاکید کرد: 
عدم التزام عملی به نظام جمهوری اسلامی یا با 
اقدام مسلحانه ثابت می شود و یا با ایجاد آشوب و 
تخریب. بدیهی است که اینجانب نه اقدام مسلحانه 
داشته ام و نه سطل آشغالی آتش زده ام و اساساً 
این کارها را بلد نیستم. وی افزود: عدم احراز 
صلاحیت به معنی کافی نبودن اسناد و مدارک 
برای صدور رأی قطعی است و نمی تواند حاکی از 
عدم صلاحیت داوطلب باشد زیرا تقصیری متوجه 
داوطلب نیست بلکه مدارک هیأت اجرایی کافی 
نبوده است. آنچه می تواند ملاک باشد احراز عدم 
صلاحیت داوطلب است که رخ نداده است. استناد 
به بند 2 ماده ۳۱ به این معنی است که بنده التزام 
عملی به نظام جمهوری اسلامی ندارم. استناد به 
بند 4 ماده ۳۱ به این معنی است که اینجانب به 
قانون اساسی و اصل ولایت فقیه وفادار نیستم. عدم 
وفاداری به این دو نیز فقط با اقدامات عملی ثابت 
می شود نه با اظهار نظرها. مستدعی است اعتراض 

اینجانب بررسی شود. 

رویکرد سیاسیون به عملکرد هیأت های اجرایی

مشارکت حداکثری در ابهام

ادعای سارق صندوق امانات: دختر هاشمی در ترکیه سراغ خاطرات پدرش را می گرفت

دست از سر فائزه برنمی دارند؛ حتی در زندان
سال هاست ممنوع الخروجم چگونه به ترکیه بروم؟

 پاسدار
هرگز بازنشسته نمی شود

مشارکت در انتخابات 
تنها راه حل مشکلات

سپاه  زمینی  نیروی  فرمانده   
گفت: عملیات طوفان الاقصی خط 
بطلانی بر راهبردهای کلان نظامی 
رژیم صهیونیستی و خیزش مردم 
بی دفاع فلسطین علیه ظلم، اشغال 
و کشتار ۷5 ساله اسرائیل است. 
سردار سرتیپ پاسدار محمد پاکپور 
را خط  الاقصی  عملیات طوفان 
بطلانی بر راهبردهای کلان نظامی 
رژیم صهیونیستی و خیزش مردم 
بی دفاع فلسطین علیه ظلم اشغال 
و کشتار ۷5 ساله اسرائیل خواند 
و تاکید کرد: فرمانده معظم کل 
قوا بسیار دقیق و هوشمندانه بیان 
نمودند شکست صهیونیست ها در 
این عملیات غیر قابل ترمیم است. 
وی افزود: بخش زیادی از توانمندی 
نظامی امروز ما حاصل ایثارگری و 
مجاهدت های رزمندگان سپاه به 
ویژه فرماندهان رده ها است. پاسدار، 
هرگز بازنشسته نمی شود و بنا بر 
وصیت شهید مجید بقایی تن به 

سازش با دشمن نمی دهد. 

 دبیر عالی جامعه روحانیت 
مبارز گفت: اگر به مردم می گوییم 
با صندوق های رای قهر نکنید 
باید توضیح دهیم تنها راه  فائق 
و  حضور  مشکلات،  بر  آمدن 
مشارکت است نه کنار کشیدن 
یا رها کردن امور. حجت الاسلام 
اشاره  با  پورمحمدی  مصطفی 
به رقابت احزاب و تشکل های 
انتخابات  آستانه  در  سیاسی 
گفت: هر شعاری که می دهیم و 
هر برنامه و دیدگاهی که مطرح 
می کنیم باید برای اقناع مردم و 
جامعه پاسخ و توضیح منطقی و 
عقلانی داشته باشیم. اگر به مردم 
می گوییم با صندوق های رای قهر 
نکنید و از عرصه مشارکت کنار 
و  باید توضیح مناسب  نکشید 
تحلیل اقناع کننده داشته باشیم 
و بگوییم تنها راه حل فائق آمدن 
بر مشکلات، حضور و مشارکت 
است نه کنار کشیدن و رها کردن 
امور. انتخابات در نظام مردم 
 سالاری دینی مظهر دموکراسی 

واقعی است. 

  آرمان ملی – مطهره شفیعی: نام فائزه 
هاشمی با حاشیه گره خورده است حتی 
زمانی که در زندان است. ماجرا این بود که 
متهم ردیف اول پرونده سرقت از صندوق 
امانات بانک ملی شعبه دانشگاه گفت: »فائزه 
هاشمی برای ملاقات و مصاحبه با ما به ترکیه 
آمد با این عنوان که دفترچه خاطرات آقای 
هاشمی رفسنجانی داخل صندوق امانات 
بوده است. در صورتی که چنین چیزی داخل 
صندوق امانات بانک ملی شعبه دانشگاه نبود 
و هیچ کدام از صندوق ها هم متعلق به فرد یا 

افراد سیاسی نبود.«
 واکنش فائزه هاشمی 

فائزه هاشمی که دوران محکومیت خودش 
را در زندان اوین سپری می کند، از اظهارت 
این متهم شگفت زده شد و ضمن اظهار 
اینکه بیش از یک سال است که در زندان 
اوین به سر می برد، افزود: اصولا سال گذشته 
ممنوع الخروج بوده و از مدت ها قبل از سرقت 
صندوق امانات بانک، سفری به خارج از کشور 
نداشته است. فائزه هاشمی ادامه داد: اصولا 
صفحه ای در اینستاگرام ندارد که در آن لایو 
پخش کند و نسخه دستنویس خاطرات پدر 
نیز در دفتر نشر معارف انقلاب است نه هیچ 

صندوق اماناتی. 
 روایتی از خاطرات هاشمی

کتاب های خاطرات هاشمی، عموما حاوی 
ناگفته هایی از اواخر دوران دفاع مقدس و 
فرآیند تصویب قطعنامه 5۹۸ در شورای 
امنیت و واکنش ایران و اقدامات دبیرکل وقت 
سازمان ملل، توقف فعالیت های حزب جمهوری 
اسلامی، رشد اختلافات نیروهای داخلی 
انقلاب، مشکلات فزاینده اقتصادی کشور، 
اعدام سیدمهدی هاشمی قهدریجانی و مسائل 
مربوط به بیت آیت ا... منتظری، جنگ کشتی ها 
در خلیج فارس و ورود مستقیم ایالات متحده 
به جنگ مستقیم با جمهوری اسلامی و اوج آن، 
غرق کردن کشتی ایران اجر، سخنرانی حضرت 

آیت ا... خامنه ای در مجمع عمومی سازمان ملل 
و بسیاری دیگر از مسائل سیاسی، اجتماعی و 
اقتصادی هستند. هاشمی رفسنجانی آنطور 
که خودش نوشته از اول فروردین سال 60؛ 
هر روز در یک صفحه از سررسید همان سال 
یادداشت هایی درباره کارهای شخصی و 
حوادث مهم داخلی و خارجی نوشته است. 
هاشمی؛ روحانی جوانی بود که در سال 4۳ 
کتاب »سرگذشت فلسطین یا کارنامه سیاه 
استعمار« و در سال 46 کتاب »امیرکبیر یا 
قهرمان مبارزه با استعمار« را نوشت. اوایل 
پیروزی انقلاب هم او احساس کرد در ثبت 
موارد مهم نظم خوبی وجود ندارد چنانکه 
مذاکرات جلسات مهم ضبط و ثبت نمی شد. 
آیت ا... هاشمی رفسنجانی در بیان مهم ترین 
علت خاطره نویسی خود می گوید: با وجود 
مسئولیت ها و اشتغالات فراوانی که داشتم اما 
چون می دانستم جریان ها و افرادی که با متن 
انقلاب هماهنگ نبودند، از دید خود به تدوین 
تاریخ انقلاب می پردازند، با اهتمام فراوانی 

خاطرات را ثبت و ضبط کردم.
 سانسوری که طبیعی است 

طبیعی است که بخشی از خاطرات آیت ا... 
هاشمی قابل انتشار نیست و شاید داستان 
دزدیده شدن خاطرات از صندوق بانک بر 
پایه همین موضوع است. غلامعلی رجایی 
مشاور آیت ا... هاشمی فروردین ۱40۱ گفته 
بود: »همین امروز برخی خاطراتی که ایشان 
نوشتند، قابل انتشار نیست یعنی -20 ۳0 
سال دیگر که یک عده که اسمشان در کتاب ها 
هست، در قید حیات نیستند خب دیگر معنی 
ندارد. در مورد خود من در خاطراتش نوشت 
که آقای رجایی از فلان رئیس دانشگاه انتقاد 
کرد، الان بفهمند رابطه شان با من به هم 
می خورد خب، اما من، چون مشاور بودم 
باید می گفتم این رئیس دانشگاه بد عمل 
می کند و قاعدتا پس از این پیشنهاد من، 
ایشان هم دستور پیگیری را به خود من دادند 

و موضوع حل شد. هیچ کس خارج از دایره نقد 
نیست، نقد نیز منفی نیست، نقد مثبت و منفی 
است. یکی از ویژگی های هاشمی این بود که 
کسی نمی توانست ایشان را به هم بریزد.« این 
خاطرات با حاشیه همراه است مانند روزی که 
تسنیم نوشت: »اخباری مبنی بر سانسور کتاب 
... هاشمی رفسنجانی به نقل  خاطرات آیت ا
از محسن هاشمی منتشر شد. در این خبر ها 
آمده است که برای نخستین بار کتاب خاطرات 
آیت ا... هاشمی پس از 2۳ سال مورد ممیزی 
قرار گرفته است.« انصاف نیوز در واکنش به این 
ادعا به سراغ محسن هاشمی رفت که او هرگونه 
مصاحبه در خصوص ممیزی کتاب خاطرات 
را تکذیب کرد و در عین حال توضیحاتی را 
درباره اصل ماجرا و تعاملی که بین او و وزارت 
ارشاد برای انتشار کتاب وجود داشته است، 
ارائه داد. محسن هاشمی  رفسنجانی در این 
باره گفت: اولاً من در این مورد هیچ مصاحبه ای 
نکردم، بلکه صرفاً در جلسه  افطاری همراه 
با فعالان سیاسی که خدمت آقای رئیسی 
بودیم و هنوز مجوز چاپ خاطرات داده نشده 
بود، این موضوع را مطرح کردم. وی ادامه 
داد: من در آن جلسه خدمت آقای رئیسی 
گفتم که ما حدود 22 سال است خاطرات را 
منتشر می کنیم و از وزارت ارشاد هم مجوز 
می گیریم و پیش از این سابقه نداشته است 
این اتفاق بیفتد. معمولاً اگر مواردی بود و کاری 
داشتند، مکتوب نمی گفتند، تلفن می کردند 
و  در تعامل شفاهی موضوع حل می شد، اما 
این بار 2 تا ۳ ماه طول کشید. ما این خاطرات را 
اوایل بهمن به وزارت ارشاد برای صدور مجوز 
ارائه دادیم و می خواستیم آن را به نمایشگاه 
برسانیم؛ اما در اواخر فروردین ماه به ما گفتند 
کار ایراداتی دارد و نمی توانیم مجوز بدهیم. 
البته نباید فراموش کرد که سال گذشته و برای 
نخستین بار خاطرات روزنوشت آیت ا... هاشمی 
رفسنجانی، توسط وزارت ارشاد دولت ایشان 

دچار ممیزی شده است. 


